
BEZPŁATNY TYGODNIK POWIATU OTWOCKIEGO

62(3) 

2024

ISSN 2545-3440

\\\    Otwock  
– Pijalnia wód 
mineralnych s. 2

\\\    Józefów  
– Brzeg Świdra 
posprzątany s. 4

\\\    Karczew  
– Złote i diamentowe 
gody s. 4

CELESTYNÓW \\\ JÓZEFÓW \\\ KARCZEW \\\ KOŁBIEL  \\\ OSIECK \\\ OTWOCK \\\ SOBIENIE-JEZIORY \\\ WIĄZOWNA \\\ WAWER

27 MARCA 2024

Ronda ciąg dalszy
\\\ KARCZEW 

Gmina Karczew wydała 
oświadczenie w sprawie 
zarzutów dotyczących 
zeszłorocznego remontu 
kuchni w Szkole Podstawowej 
nr 2.

U rząd postanowił odnieść się do 
pojawiających się w przestrzeni 

publicznej zarzutów. 
– Kuchnia w Szkole Podstawowej 

nr 2 już od wielu lat wymagała grun-
townego remontu. Pracownicy kuchni, 
personel sanepidu, a także dyrekcja 
(świadczy o tym posiadana przez tut. 
Urząd korespondencja) wielokrotnie 
zwracali uwagę poprzednim władzom 

Gminy Karczew na to, że w kuchni bra-
kuje odpowiedniej wentylacji, zarówno 
zimą, jak i latem musieli otwierać okna/
drzwi w celu zapewnienia jakiejkol-

wiek wentylacji. Jak się okazuje nie było 
nigdy przeprowadzonej szczegółowej 
analizy, co ma obejmować remont. 

Kłopotliwa kuchnia szkolna

Remont szkolnej kuchni w SP nr 2 w Karczewie
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\\\ GLINIANKA

dokończenie na str. 3

Rondo w Gliniance nabiera kształtów 
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\\\ POWIAT 

W niedzielę 7 kwietnia  
2024 roku odbędą się  
wybory samorządowe. 
Kto kandyduje na urzędy 
prezydenta, burmistrzów  
i wójtów w powiecie 
otwockim?

W Otwocku o fotel prezydenta 
miasta ubiega się trzech kan-

dydatów. Dotychczasowy prezydent, 
Jarosław Margielski z KWW Jarosława 
Margielskiego, który urząd ten piastuje 
od 2018 roku, ma dwóch kontrkandy-
datów. Są to Arkadiusz Krzyżanowski 
reprezentujący KWW Koalicję Obywa-
telską oraz Ireneusz Paśniczek z KWW 
Trzecia Droga PSL-PL2050.

W Józefowie kandydatów na stano-
wisko burmistrza jest dwóch. O reelek-
cję ubiegać się będzie Marek Banaszek 
z KW Dla Miasta. Jest on burmistrzem 
od 2018 roku. Jego konkurentem jest 
Paweł Kołodziej z KWW Koalicja dla 
Miasta.

Aż spośród czworga kandydatów 
wybierać będą mogli mieszkańcy gmi-
ny Karczew. Wśród nich jest obecny 
burmistrz, Michał Rudzki (KWW Mi-
chała Rudzkiego Razem dla Gminy Kar-
czew). O urząd ubiegają się również 
Łukasz Płaczek (KWW Lepsza Gmina 
Karczew), Katarzyna Radzik (KW Ma-
zowiecka Wspólnota Samorządowa) 
i Piotr Żelazko (KWW Wspólnie dla 
Gminy Karczew).

W Osiecku dotychczasowa bur-
mistrz Karolina Zowczak (KWW Ak-
tywna Gmina Osieck) zmierzy się z 

Aleksandrem Piątkowskim (KWW 
Odnowa 2024). 

W Wiązownej o fotel wójta powal-
czą Janusz Budny (KWW Janusza W. 
Budny), który piastuje to stanowisko 
już dwie kadencje, i Renata Falińska 
(KW Mazowiecka Wspólnota Samo-
rządowa). 

Dwóch kandydatów na urząd wójta 
ma też Celestynów. Są to obecny wójt 
Witold Kwiatkowski (KWW Witold 
Kwiatkowski – Idziemy Razem) oraz 
Jan Szczęsny (KW Prawo i Sprawied-
liwość).

Także dwóch kandydatów pojawia 
się w gminie Sobienie-Jeziory. Swoje 
kandydatury zgłosili Kamil Choim 
(wójt od 2022 r.; KWW Nasza Gmina-
-Wspólna Sprawa) oraz Wojciech 
Kwiatkowski (KW Mazowiecka Wspól-
nota Samorządowa).

Natomiast w Kołbieli o urząd wój-
ta ubiegają się obecny wójt Adam Bu-
dyta (KWW Wspólna Sprawa Gminy 
Kołbiel), a także Grzegorz Michalczyk 
(KWW Wspólnie dla Dobra Gminy) i 
Sylwester Winek (KWW Głos miesz-
kańców Gminy Kołbiel).

Agnieszka Deja

Wybory 2024
\\\ OTWOCK 

Kampania wyborcza jest 
już na półmetku i wchodzi 
w końcową fazę, kandydaci 
prześcigają się w składaniu 
mieszkańcom obietnic.  
W zeszłym tygodniu prezydent 
Otwocka poinformował 
o budowie pijalni wód 
mineralnych i próbnych 
pompowaniach ze złóż wód 
termalnych.

P rzypomnijmy, że wiercenie otwo-
ru geotermalnego na dawnym 

parkingu na rogu ul. Andriollego i ul. 
Pułaskiego, obok parku miejskiego i 
Szkoły Podstawowej nr 12 w Otwocku, 
rozpoczęto jesienią 2023 r. 

– Jeżeli badania potwierdzą jakość 
i temperaturę wód geotermalnych, 
będziemy starali się pozyskać kolejne 
zewnętrzne fundusze na wykonanie 
kolejnych otworów zatłaczających, a 
także całego węzła, który miałby wy-
korzystywać i odzyskiwać energię 
geotermalną – wyjaśniał prezydent Ja-
rosław Margielski. I tłumaczył, że wody 
termalne to źródło energii, które przy 
zmieniających się trendach i europej-
skich przepisach, stanowi gwarancję 
stabilnych cen dla przyszłych pokoleń 
mieszkańców. 

Na początku lutego prezydent Ot-
wocka, poinformował, że w warstwie 

piaskowców Jury Dolnej na głębokości 
1625 m znajdują się złoża wody geo-
termalnej. Mieszkańcy niebawem mieli 
dowiedzieć się, jaką temperaturę ma 
woda wydobyta pod Otwockiem, co 
ma kluczowe znaczenie w jej przezna-
czeniu. Na początku lutego wysłaliśmy 
pytania w tej sprawie do urzędu miasta, 
jednak do tej pory nie otrzymaliśmy 
odpowiedzi.

Przy okazji odwiertu geotermalne-
go okazało się, że pod ziemią występują 
również złoża wody oligoceńskiej.

– Już za kilka tygodni rozpocznie 
się budowa drugiego otworu do war-
stwy oligocenu, w końcu chcemy mak-
symalnie wykorzystać nieograniczony 
potencjał wód drzemiący półtora kilo-
metra pod Otwockiem – informował 
prezydent.

W ostatnim czasie rozpoczęły się, 
z powodzeniem, próbne pompowania 

wody. Teraz czas na kolejny krok. Prezy-
dent zapowiada, że powstanie pijalnia 
wód mineralnych, która, jak zapewnia 
Margielski, jest kolejnym etapem „wy-
korzystania nieograniczonego poten-
cjału złóż termalnych i mineralnych, 
jakie mamy pod Otwockiem”.

– Budowa pijalni wód mineral-
nych na terenie Placu rtm. Pileckiego 
(dawnej „Zieleni Miejskiej”) przy za-
bytkowym Parku Miejskim, stanowić 
będzie naturalne rozszerzenie i dopeł-
nienie funkcji rekreacyjnej tego miej-
sca. To będzie wizytówka turystycz-
na naszego miasta, a także milowy 
krok w kierunku powrotu do korzeni 
uzdrowiskowych. Będzie to obiekt w 
stylu świdermajer, z wykorzystaniem 
wszystkich jego walorów, z wyekspo-
nowaną figurą Hygei, patronki uzdro-
wisk – w otwockim herbie widnieją 
jej atrybuty: żmija i kielich – napisał w 
mediach społecznościowych Jarosław  
Margielski.

Agnieszka Deja
/Agnieszka Piechowska

Pijalnia wód mineralnych
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\\\ ŚWIT NA BAGNIE CAŁOWANIE  
– SPACER ORNITOLOGICZNY
Zapraszamy, skoro świt na spacer w wyjątkowo pięknym miejscu. „Ranne ptaszki” 
czeka moc wrażeń słuchowo-estetycznych. Warto zabrać ze sobą lunetę, aparat 
fotograficzny i właściwe ubranie do bezszelestnego poruszania się w terenie.
Prowadzenie: Piotr Baranek, 
członek Ogólnopolskiego To-
warzystwa Ochrony Ptaków 
oraz Stołecznego Towarzy-
stwa Ochrony Ptaków. 
14 KWIETNIA 
(NIEDZIELA) GODZ. 05.00
Udział bezpłatny. Zapisy: wy-
cieczki.cordero@gmail.com
Miejsce spotkania: Link 
do miejsca zbiórki otrzyma-
cie Państwo przy zapisie.

\\\ JÓZEFÓW 
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\\\ GLINIANKA 

Wyczekiwana przez 
mieszkańców Glinianki 
budowa ronda w końcu  
ma szansę na finał.

P rzypomnijmy, że rondo ma rozwią-
zać problemy z włączaniem się do 

ruchu kierowców jadących od strony 
Lipowa. Na skrzyżowaniu ulic Napo-
leońskiej i Łąkowej często dochodziło 
do kolizji, wymuszeń pierwszeństwa 
i innych niebezpiecznych sytuacji. 
Problemem była także ograniczona 
widoczność.

Początkowo przebudowa skrzyżo-
wania i wykonanie ronda szły dobrze, 
jednak z czasem wstrzymano prace. Jak 
informowaliśmy, powodem były błęd-
nie zapisane pomiary, na podstawie 
których opracowano projekt budowy 
ronda. Problemem okazało się nakłada-
nie się budowanego ronda na prywatną 
posesję. Urząd musiał zwrócić się do 
właścicieli rzeczonej nieruchomości. 
W wyniku rozmów udało się ustalić, że 
ogrodzenie posesji zostanie przesunię-
te i tak faktycznie się stało. Teraz dalsze 
prace mogą być kontynuowane. 

– Aktualnie inwestycja zrealizowa-
na jest prawie w połowie. Rozpoczęli-
śmy działania, które sfinalizują ukoń-
czenie ronda. Prace związane z budową 

drugiej części ronda rozpoczęły się 20 
marca. Obecnie prowadzone są prace 
brukarskie. Inwestor szacuje, że roboty 
powinny zakończyć za ok. 1,5 miesią-
ca – poinformował Starosta Otwocki 
Krzysztof Szczegielniak.

W dalszej części prac zamknięty 
zostanie obecnie przejezdny odcinek ul. 
Łąkowej i ul. Napoleońskiej od strony 
Lipowa i ruszą prace nad drugą poło-
wą ronda. Czy kierowcy muszą zatem 
liczyć się z utrudnieniami w ruchu dro-
gowym?

– Jak w przypadku każdych robót 
drogowych, tak i w tym, należy spo-
dziewać się utrudnień. Będziemy jed-
nak dążyli do ich zminimalizowania. 
Obecnie prace są prowadzone na po-
łowie ronda i odbywają się w sposób, 
który nie wpływa na ruch pojazdów. 
W następnym etapie ruch zostanie 
skierowany na wybudowaną połowę 
ronda. Wtedy rozpocznie się rozbiórka 
i budowa jego strony północnej. Na czas 
układania ostatniej warstwy asfaltowej 
rondo zostanie na krótko zamknięte 
całkowicie. Będzie to spowodowane 
technologią prowadzenia prac bitu-
micznych- uzupełnił starosta.

Na budowę ronda w Gliniance 
przeznaczono 2,3 mln zł, a 2 mln po-
chodzą z rządowego dofinansowania.

Agnieszka Deja/
Agnieszka Piechowska

Ronda ciąg dalszy
W uchwale budżetowej w 2021 r. po-
jawiło się zadanie „Modernizacja po-
mieszczeń w kuchni szkolnej w budyn-
ku Szkoły Podstawowej nr 2” – czytamy 
już na początku informacji.

Remont miał obejmować położe-
nie glazury i terakoty, wyrównanie i 
pomalowanie pomieszczeń, wymianę 
sprzętów ze stali nierdzewnej, wypo-
sażenia, armatury, stolarki drzwiowej 
oraz modernizację instalacji kanaliza-
cyjnej i wodociągowej. Oszacowano, że 
przebudowa kosztować będzie ponad 1 
mln zł, a rada miejska zabezpieczyła na 
ten cel jedynie 130 tys. zł. Realizacja te-
go zadania nie mogła zostać wykonana 
w 2021 roku. Na remont kuchni w pod-
stawówce w 2022 roku przeznaczono 
200 tys. zł. 

– Źródłem finansowania tego za-
dania miały być obligacje, których ra-
da nie chciała wyemitować. Dopiero 
na sesji 21 kwietnia 2022 roku rada 
miejska zmieniła źródła finansowa-
nia tego zadania na wolne środki, a 
następnie na sesji 8 lipca 2022 roku 
zwiększyła je do niezbędnej kwoty 450 
tys. zł. To dopiero otworzyło Urzędowi 
Miejskiemu drogę do zaktualizowania 
kosztorysu i ogłoszenie przetargu. 26 
lipca 2022 r. ogłoszono przetarg na 
modernizację pomieszczeń kuchni 
szkolnej wraz z wentylacją w budynku 
Szkoły Podstawowej nr 2 w Karczewie. 
10 sierpnia został on unieważniony z 
racji tego, że żaden oferent nie zło-
żył oferty – przybliża kolejne kroki  
urząd.

Remont przełożono na kolejny rok, 
ponieważ ani urząd, ani dyrekcja nie 
chcieli zabierać uczniom możliwości 

korzystania z ciepłych posiłku w czasie 
roku szkolnego.

W 2023 roku środki przeznaczone 
na remont wynosiły 416 tys. zł. 

– Cała ta kwota miała pochodzić 
ze sprzedaży majątku i z obligacji – 
jednak na obligacje nie wyraziła zgody 
rada miejska – czytamy w informacji. 
– Dzięki zaangażowaniu obecnej dyrek-
tor i rodziców, którzy wzięli aktywny 
udział w posiedzeniu rady miejskiej, 
które odbyło się 18 maja 2023 roku, 
radni zabezpieczyli kwotę 16 tys. zł na 
niezbędną aktualizację kosztorysu. 

Do nowego przetargu zgłosiły się 
dwie firmy, a najniższa oferta opiewała 
na kwotę ponad 500 tys. zł. 

– Remont kuchni nie mógł dłużej 
czekać, po burzliwej sesji, przy wspar-
ciu przedstawicieli Szkoły Podstawo-
wej nr 2 rada miejska zabezpieczyła 
brakującą kwotę i udało się podpisać 
umowę na remont kuchni. Zakres prac 

remontowych obejmował m.in. wyko-
nanie nowej glazury ściennej i terakoty 
podłogowej, naprawę podłogi lastryko-
wej, odmalowanie ścian i sufitów, wy-
mianę drzwi i ościeżnic, przeniesienie 
zlewów, przerobienie podejść wodo-
ciągowych, wykonanie nowej instala-
cji wentylacyjnej, wymianę okapu ku-
chennego i wiele innych prac. Remont 
był przeprowadzony pod nadzorem 
inspektorów z branż, konstrukcyjnej, 
budowlanej, elektrycznej, sanitarnej. 
Prace remontowe zakończyły się 30 
listopada 2023 r., od następnego dnia 
prace kuchni wróciły do normalnego 
trybu – informuje urząd.

Informację kończy wzmianka o 
kontroli inwestycji, którą przeprowa-
dzić ma komisja rewizyjna Rady Miej-
skiej w Karczewie. Być może to ukróci 
spekulacje na temat trwającego kilka 
lat problemu remontu kuchni.

Agnieszka Deja

Kłopotliwa kuchnia szkolna
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\\\ JÓZEFÓW 

Grupa Morsów SHARK 
Team na początku marca 
posprzątała brzeg Świdra  
w okolicach starego mostu.

O akcji sprzątania morsy poinfor-
mowały na Facebooku, chcąc po-

kazać, że leży im na sercu okolica, w 
której działają.

– Jeśli chodzi o samą akcje „Czysta 
Rzeka”, to staramy się powtarzać ją 
systematycznie co jakiś czas przynaj-
mniej 2 razy w sezonie morsowym od 
października do kwietnia – przekonuje 
prezes Morsów SHARK Team, Paweł 
Roszkowski. – Oczywiście na bieżąco 
utrzymujemy czystość na naszym mor-
sowisku oraz w jego pobliżu. Wspólnie 
dbamy o to, żeby przyroda była w nie-

naruszonym stanie po naszym prze-
bywaniu. 

Miłośnicy morsowania starają się 
regularnie sprzątać plażę i brzeg, a 
tym razem rozszerzyli obszar swojego 
działania na kilkaset metrów linii brze-
gowej, również od strony wody, gdzie, 
jak przyznają, natknęli się na szklane 
butelki i inne niebezpieczne, ostre ele-
menty śmieci. 

– Jeśli chodzi o ostatnie sprząta-
nie, to zebraliśmy na oko koło 300-400 
kg śmieci. Znajdywaliśmy generalnie 
wszystko od kapci, klapek, puszek po 
butelki, opony, części metalowe róż-
nego rodzaju, części garderoby i wiele 
innych ciekawych eksponatów. Zna-
leźliśmy grille jednorazowe, a najcie-
kawszym odkryciem był mały ekspres 
do kawy. Szok, co ludzie zabierają nad 
wodę i co zostawiają niepotrzebnie 
nad brzegiem rzeki – mówi Paweł 
Roszkowski.

W jaki sposób można dołączyć do 
akcji sprzątania, a przede wszystkim do 
ekipy morsów SHARK Team?

– Zapraszamy każdego chętne-
go do naszej grupy na FB pod nazwą 
„Morsy Shark Team”. Tam znajdzie-
my wszystkie potrzebne informacje, 
kiedy co i jak się dzieje na naszym 

morsowisku. Morsować może każdy 
zdrowy człowiek. Najlepiej skontak-
tować się z nami przed wejściem do 
wody, to pomożemy i powiemy, co 
dokładnie ma robić. Z nami na pew-
no będzie łatwiej rozpocząć przygo-
dę z zimnem! – przekonuje Paweł  
Roszkowski.

Agnieszka Deja

Brzeg Świdra 
posprzątany
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\\\ KARCZEW 

Trzydzieści jeden par 
świętowało złote gody,  
czyli 50-lecie małżeństwa. 
Cztery pary obchodziły jeszcze 
bardziej imponujący jubileusz 
diamentowych godów,  
czyli 60-lecia małżeństwa.

Uroczystość, która odbyła się 15 
marca w Dworku na Wodoktach, 

miała wyjątkowy charakter. Gości po-
witała kierownik Urzędu Stanu Cywil-
nego Pani Anna Kasprzak.

Tego dnia pary, które spędziły ze 
sobą 50 i 60 lat świętowały swoje jubi-
leusze. 31 małżeństw mogło pochwalić 
się 50-letnim stażem, czyli Złotymi Go-
dami, a kolejne 4 obchodziły Diamen-
towe Gody, czyli 60-lecie małżeństwa.

– Jubileusz Złotych i Diamento-
wych Godów to symbol wierności i 
miłości, to dowód wzajemnego zro-
zumienia, szacunku i istoty związku 
małżeńskiego. Wasza wytrwałość i 
zaangażowanie w budowanie solid-
nych fundamentów rodziny stanowią 
cenny przykład dla młodszych poko-
leń, pokazując, że prawdziwe uczucie i 
wzajemne wsparcie są kluczem do dłu-
gotrwałego szczęścia. I za to Wam dziś 
dziękujemy – gratulował małżeństwom 
burmistrz Karczewa. 

Pary otrzymały kwiaty, upominki 
oraz pamiątkowe medale, legitymacje i 
gratulacje „Za długoletnie pożycie mał-
żeńskie” od Prezydenta Rzeczypospoli-
tej Polskiej, które wręczyli im burmistrz 
Michał Rudzki i przewodniczący rady 
miejskiej Piotr Żelazko. W tym wyjąt-
kowym dniu parom towarzyszyli bliscy 
i rodzina.

Oficjalne uroczystości zakończyły 
się obiadem. Nie zabrakło okolicznoś-
ciowego tortu i szampana, przy których 
odśpiewano na cześć jubilatów trady-
cyjne „sto lat”. Wydarzenie uświetnił 
koncert w wykonaniu artystów Pana 
Marka Połynko i Pana Mariusza Ko-
złowskiego.

Gratulujemy wszystkim jubileuszo-
wym parom i życzymy kolejnych lat w 
miłości i zgodzie.

Jubileusz 60-lecia – Diamentowe 
gody obchodziły pary małżeńskie, któ-
re zawarły związek małżeński w 1964 
roku:
• Danuta i Edward Dworakowie
• Józefa i Krzysztof Konopkowie
• Jadwiga i Adam Michalakowie
• Elżbieta i Zygmunt Śluzkowie

Jubileusz 50-lecia – Złote gody 
obchodziły pary małżeńskie, które za-
warły związek małżeński w 1973 roku:
• Urszula i Wincenty Białkowie
• Marianna i Wit Białkowie
• Henryka i Jan Burkowscy
• Antonina i Adam Czerwińscy
• Janina i Ryszard Gacowie
• Elżbieta i Henryk Galasowie
• Barbara i Edmund Grabarowie
• Hanna i Jacek Kociszewscy
• Elżbieta i Zdzisław Koczykowie
• Eugenia i Adam Kwiatkowscy
• Elżbieta i Tadeusz Martonowie
• Alicja i Grzegorz Niedziółkowie

• Helena i Władysław Osuchowie
• Joanna i Wiesław Papiewscy
• Krystyna i Ryszard Pawłowscy
• Henryka i Mirosław Perskawcowie
• Grażyna i Henryk Pietruchowie
• Halina i Ryszard Przybyszowie
• Krystyna i Stanisław Puławscy
• Elżbieta i Zenon Sielscy
• Danuta i Andrzej Siwakowie
• Janina i Grzegorz Siwakowie
• Halina i Tadeusz Szczepaniakowie
• Elżbieta i Tomasz Świerlikowscy
• Anna i Henryk Świńczakowie
• Matylda i Bronisław Wilmanowiczo-
wie
• Teresa i Franciszek Włodarczykowie
• Alicja i Mirosław Zaronowie
• Krystyna i Adam Zychorowie
• Janina i Sławomir Żaczkowie
• Regina i Bogdan Żekowie

Wszystkim parom serdecznie gra-
tulujemy!

Agnieszka Deja

Złote i diamentowe gody. 
Jubileusz świętowało 35 par
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\\\ JÓZEFÓW 

W gminie Józefów dron 
przeprowadza kontrolę  
źródeł ciepła.

Straż miejska oraz urzędnicy w okre-
sie jesienno-zimowym przeprowa-

dzali liczne kontrole dotyczące źródeł 
ogrzewania na terenie miasta i gminy. 
W ich codziennej pracy wspierał ich 
dron, który wyposażony jest w specjali-
styczne oprzyrządowanie umożliwiają-
ce orientacyjny pomiar zanieczyszczeń. 

– Urządzenie wyposażone w spe-
cjalną głowicę pomiarową umożliwiało 

wykonanie analizy składu dymu wydo-
bywającego się z lokalnych kominów. 
Wyniki pomiarów były dostępne na 
bieżąco dla operatora. Odbiegające od 
ustalonych norm wskazania skutko-
wały kontrolą źródeł ciepła zainstalo-
wanych w budynku, którą przeprowa-
dzali pracownicy miasta – czytamy na 
stronie urzędu.

Dron zasysał dym wydobywający 
się z komina, a próbkę przekazywał do 
specjalistycznej aparatury umożliwia-
jącej analizę stężenia takich substancji 
jak np. pyłu zawieszonego, siarkowo-

doru czy lotnych związków organicz-
nych. Gdy analiza wykazała wysokie 
stężenie zanieczyszczeń, które mogły 
świadczyć o spalaniu odpadów, pra-
cownicy gminy w asyście straży miej-
skiej przeprowadzali kontrolę. Pobiera-
no również próbkę popiołu do badań w 
laboratorium. Jeśli wyniki potwierdziły, 
że spalano odpady, było to podstawą do 
ukarania danego mieszkańca. Często 
już jednak na pierwszy rzut oka można 
było stwierdzić, że doszło do palenia 
odpadami.

– Powodem do niepokoju jest to, iż 
nadal w popiele podczas kontroli go-
łym okiem można zobaczyć gwoździe, 

śruby, zszywki, przetopione elemen-
ty stolarki meblowej i innego rodzaju 
materiały, które nie powinny się tam 
znaleźć – informuje gmina. – Wykona-
no 50 lotów dronem, przeprowadzo- 
no 11 kontroli źródeł ciepła dla któ-
rych wyniki analizy dymu przez drona 
były podejrzane. Badania pobranych 
próbek popiołu w 3 przypadkach wy-
kazały spalanie odpadów, czego skut- 
kiem było nałożenie mandatu w kwo- 
cie 500 zł.

Agnieszka Deja

\\\ BORYSZEW 

Do 29 marca można  
wnosić wnioski do projektu 
rozbudowy ul. Czapli  
w Boryszewie.

P rojekt zakłada rozbudowę ul. Cza-
pli w Boryszewie na odcinku od 

drogi wojewódzkiej 721 (ul. Żurawia 
w Stefanówce) do ul. Leśny Zakątek. 

– W ramach planowanej inwestycji 
zaprojektowano jezdnię o nawierzchni 
asfaltowej i szerokości 6 m, ciąg pieszo-
-rowerowy o szerokości 3 m oraz zjaz-
dy indywidualne i publiczne. W planach 
jest także przebudowa oświetlenia 
ulicznego, kanału technologicznego 
oraz rezerwa miejsca pod budowę sie-
ci wodociągowej, kanalizacji sanitar-
nej i gazowej. Ponadto informujemy, 
że skrzyżowania drogi publicznej (ul. 
Czapli w Boryszewie) z drogami we-
wnętrznymi nie stanowią skrzyżowań, 
a jedynie zjazdy publiczne – czytamy w 
informacji na stronie gminy Wiązowna. 

Rozbudowa ul. Czapli w Bory-
szewie ma odbywać się w trybie spe-
custawy drogowej z dnia 10 kwietnia 
2003 r. o szczególnych zasadach przy-
gotowania i realizacji inwestycji dróg 
publicznych. 

– Po zatwierdzeniu dokumentacji, 
przystąpimy do uzyskiwania prawa 
własności nieruchomości (potrzebnych 
działek lub ich części), wydzielonych 
pod drogę. W dalszej kolejności będzie-

my wybierać wykonawcę i nadzorować 
powstanie tej nowej, szerokiej drogi – z 
bezpiecznym chodnikiem i ścieżką ro-
werową – poinformował na Facebooku 
wójt Janusz Budny.

Za działki lub ich części, które zo-
staną przejęte w drodze postępowania 
administracyjnego, wyliczone zostanie 
odszkodowanie dla właścicieli.

Droga ma połączyć Boryszew z Mi-
chałówkiem. 

– Projektanci skończyli projekto-
wanie ul. Czapli w Boryszewie, a my 
przystępujemy do konsultacji społecz-
nych. Docelowo droga połączy Bory-
szew z Michałówkiem, a dzięki moder-
nizacji będziemy mogli wnioskować 

do Zarządu Transportu Miejskiego o 
uruchomienie tamtędy komunikacji 
autobusowej. To znacznie poprawi 
komfort mieszkańców tej okolicy – po-
informował na Facebooku wójt.

Władze gminy apelują o zapozna-
nie się z przedstawionym wstępnym 
projektem zagospodarowania terenu, 
który dostępny jest na stronie interne-
towej gminy. Ewentualne uwagi można 
wnosić do 29 marca do godz. 16.00.

Agnieszka Deja

Dron na tropie 
spalin

Konsultacje w sprawie 
ulicy Czapli

Projekt zakłada rozbudowę ul. Czapli w Boryszewie na odcinku od drogi  
wojewódzkiej 721 (ul. Żurawia w Stefanówce) do ul. Leśny Zakątek

„Projektanci skończyli 
projektowanie  

ul. Czapli w Boryszewie,  
a my przystępujemy  

do konsultacji 
społecznych”



6 NR 62 (3) 27 MARCA 2024

 Wiosna przyszła trochę wcześniej niż 
powinna, ale z punktu widzenia turystyki 
to chyba dobrze, prawda?
Wiosenna pogoda zawsze sprzyja aktywno-
ści i podróżom. 

 Jeżeli mieszkaniec Warszawy lub okolic 
chciałby teraz, na początku wiosny, pójść 
na spacer, to gdzie powinien się udać?
Tam, gdzie budzi się wiosna. Na tereny 
zielone. Tam, gdzie można pooddychać 
świeżym powietrzem i zapomnieć o zi-
mowym zamknięciu. Zima nie sprzyjała 
w tym roku większej aktywności. Pogoda 
była niestabilna. Wiosna powoduje w nas 
wewnętrzną potrzebę kontaktu z budzą-
cą się do życia naturą. Dlatego proponuję 
spacer i chodzi mi nie tylko o lasy, ale także 
o skanseny, które dają niesamowitą możli-
wość aktywnego wypoczynku. Niezmien-
nie polecam też rzeki i kajaki. W kwietniu 
zapowiadane są pierwsze zorganizowane  
spływy. 

 Właśnie chciałem zapytać o to, kiedy 
ruszą pierwsze spływy!
20 kwietnia odbędzie się pierwszy spływ 
na Wkrze „Czysta Wkra”. Ale pamiętajmy, że 
rzeki to również szlaki rowerowe, które są 
poprowadzone wzdłuż nich. Ci, którzy nie 
lubią kajaków, mogą wsiąść na rower i po-
dziwiać rzekę z tej perspektywy.

 Wspomniała pani o skansenach. Jakie 
skanseny pani poleca?
Jest ich trochę. Rekomenduję Muzeum Wsi 
Mazowieckiej w Sierpcu i Muzeum Wsi Ra-
domskiej. Te skanseny będą teraz zachę-
cały nas wielkanocnym wystrojem. Pod 
względem tradycji wielkanocnych ciekawy 
jest również skansen Zagroda Kurpiowska  

w Kadzidle niedaleko Ostrołęki. No i oczywi-
ście mamy Skansen Osadnictwa Nadwiślań-
skiego w Wiączeminie Polskim. W każdym 
z nich można spotkać zupełnie odmienną 
architekturę i poznać różne zwyczaje, które 
dawniej były praktykowane w poszczegól-
nych regionach naszego województwa. 

 Czy są jakieś miejsca, do których warto 
się udać w kontekście bardziej kulinar-
nym?
Ubóstwiam takie miejsca jak Młyn Gąsioro-
wo niedaleko Pułtuska, ponieważ dominuje 
w nich kuchnia regionalna. Właściciele, któ-
rych dość dobrze poznałam, zebrali przepi-
sy od okolicznych, starszych mieszkańców, 
żeby odtworzyć to, jak się kiedyś gotowało. 
Gospodynie gotowały w sposób prosty ko-
rzystając z tego, co było dostępne w danym 
miejscu i o danej porze roku.  

 Trudno mi sobie wyobrazić, żeby re-
stauracja, która podaje wyłącznie naj-
prostsze dania, utrzymała się na rynku. 
Chyba trzeba te potrawy trochę uwspół-
cześnić? 
Jasne, że tak. Ale Młyn Gąsiorowo słynie  
z tego, że jest dość wierny tradycji. Podobnie 
jak ostrołęcka Karczma Ostoja. Nie zapo-
minajmy, że możemy też ruszyć szlakiem 
Mazowieckiej Michy Szlacheckiej, który w 
głównej mierze osadzony jest w okolicy 
Siedlec. 

 Czym się różni kuchnia szlachecka od 
nieszlacheckiej?
Zasobnością. Kuchnia szlachecka prezen-
towała zupełnie inne, bardziej zamożne 
potrawy na stole, dużo więcej mięsa, gdy 
kuchnia chłopska o wiele częściej korzystała 
z ziemniaków.

 Z perspektywy czasu wszyscy zachwy-
cają się raczej kuchnią biedoty niż tą szla-
checką. 
Dokładnie tak. Niesamowita jest kuchnia 
kurpiowska opierająca się przecież na skład-
nikach, które można było pozyskać z lasu 
albo uprawianych na nieurodzajnych kur-
piowskich piaskach. 

 A tę szlachecką kuchnię, gdzie można 
spotkać?
Wydaje mi się, że szczególnie warto od-
wiedzić Dwór Mościbrody, który zainicjo-
wał szlak Mazowieckiej Michy Szlachec- 
kiej. Można tam posmakować kuchni szla-
checkiej i przy okazji spacerować w pięk-
nych okolicznościach przyrody, ponieważ  
jest tam odrestaurowany dwór, restaura-
cja i stawy. Warto odwiedzić również za- 
mek w Pułtusku, który także uczestniczy w tym  
szlaku. 

 Najedzeni możemy ruszyć w dalszą dro-
gę. Czy jest jakaś rekomendowana ścież-
ka, trasa, szlak, na które najlepiej udać się 
z dziećmi?
Nie znakujemy szlaków w ten sposób. Dzię-
ki oznaczeniom PTTK możemy dowiedzieć 
się jak trudna jest dana trasa. Mazowieckie 
szlaki są przeważnie prowadzone po bardzo 
łagodnych terenach i każdy, niezależnie od 
poziomu zaawansowania i sprawności fi-
zycznej, sobie poradzi. 

 Gdybyśmy mieli skategoryzować Ma-
zowsze przez pryzmat osób o upodoba-
niach mniej lubiących aktywny wypoczy-
nek, to jakie atrakcje można by im zapro-
ponować?
Jest taki pogląd, że Mazowsze jest płaskie, 
dla leniuchów. Nic bardziej mylnego. Są 

miejsca i atrakcje, w których możemy za-
smakować trochę więcej adrenaliny. Moż-
na podróżować mało oczywistymi szla-
kami rowerowymi, które prowadzą przez 
lasy. Można nurkować w nowo otwartym, 
najgłębszym w tej części Europy basenie  
do nurkowania w Mszczonowie. 

 Wiemy, że na wiosnę ludzie zjeżdżają  
na Podlasie, żeby oglądać, jak kwitną 
kwiaty. Czy są na Mazowszu takie miej-
sca, w których można obserwować odży-
wającą po zimie przyrodę? 
Każdy las będzie nam to oferował. Są oczy-
wiście szczególnie ciekawe miejsca, w któ-
rych możemy oglądać ożywającą przyrodę, 
jak na przykład ogrody botaniczne. Wielbi-
cielom przyrody polecam też Puszczę Ko-
zienicką. Spacer po puszczy daje naprawdę 
niesamowite wytchnienie. 

 Jeśli miałaby pani do wyboru Puszczę 
Kampinoską i Kozienicką, to którą by pa-
ni wybrała?
Zdecydowanie Puszczę Kozienicką. Jest tam 
o wiele spokojniej i mniej ludzi. Kampinos 
jest oczywiście piękny, ale Puszcza Kozie-
nicka bardziej sprzyja wyciszeniu. Chociaż 
oczywiście miłośnicy adrenaliny również 
znajdą w niej coś dla siebie. Przez Puszczę 
Kozienicką prowadzi świetny szlak gravelo-
wy dla rowerzystów. 

 Jeśli Puszcza Kozienicka to rowerem czy 
spacerem?
Zdecydowanie spacer. Wolę spacerować  
– to daje większą wolność i swobodę. Nie 
wszędzie dojadę rowerem. Spacer daje wię-
cej możliwości.

 Czy do sezonu turystycznego należy się 
przygotować w jakiś specyficzny sposób?

To, o czym ja zawsze zapominam, to roz-
grzewka, żeby nas potem wszystko nie bo-
lało. Jeżeli wybieramy rower, warto wykonać 
przegląd techniczny. Wypożyczając kajak, 
za przygotowanie do sezonu odpowiada 
wypożyczalnia. Tam, gdzie wybieramy się 
indywidualnie, powinniśmy przejrzeć sprzęt  
i zaopatrzyć się w takie przedmioty, jak 
choćby woda i apteczka. 

 Są osoby, które potrafią rozbijać namio-
ty w środku lasu. Czy są miejsca, które 
rekomendujecie do takich pomysłów?
My takich rekomendacji nie mamy, ale 
wiem, że są grupy, które udają się na noc do 
lasu i nocują w hamakach. To coraz bardziej 
popularne. Nadleśnictwo Kozienice wyzna-
czyło specjalny obszar leśny do nocowania 
„na dziko”. Każda aktywność na świeżym 
powietrzu, jeżeli nie wpływa negatywnie na 
otoczenie jest warta praktykowania, szcze-
gólnie wiosną gdy potrzebujemy więcej 
kontaktu z przyrodą. 

Wiosna na Mazowszu. Wywiad z Izabelą Stelmańską
Na Mazowszu, jak w całej Polsce, pogoda jest coraz bardziej wiosenna. Izabela Stelmańska zastępczyni Dyrektora Departamentu Kultury,  
Promocji i Turystyki w Urzędzie Marszałkowskim Województwa Mazowieckiego w Warszawie i prezeska Mazowieckiej Regionalnej Organizacji  
Turystycznej opowiada o tym, gdzie najlepiej wypocząć wiosną. 
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\\\ KRAJ 

Minister Zdrowia Izabela 
Leszczyna oznajmiła,  
że rozstrzygnięto konkurs  
na operatora telefonu zaufania 
dla dzieci i młodzieży.

P odczas rozmowy w Programie 
Pierwszym Polskiego Radia mini-

ster ogłosiła, że telefon zaufania oraz 
poradnię internetową prowadzić bę-
dzie Fundacja Dajemy Dzieciom Siłę. 
Do dyspozycji dzieci i młodzieży bę-

dzie psycholog – całodobowy dyżur – a 
także dodatkowo prawnik, pedagog i 
lekarz psychiatra dzieci i młodzieży, 
którzy będę mieli po 10 godzin dyżu-
rów w tygodniu.

Najmłodsi potrzebujący mogą li-
czyć na całodobową pomoc pod nume-
rem 116 111. Wcześniej telefon zaufa-
nia czynny był w godzinach 12.00-2.00. 

Przypomnijmy, że podczas rozmowy 
można pozostać anonimowym, nie 
trzeba się przedstawiać. Pomoc udzie-
lana jest bezpłatnie. 

– Kim są konsultanci telefonu 
116 111? To grupa pedagogów i psy-
chologów dyżurujących przy Telefonie 
Zaufania dla Dzieci i Młodzieży 116 
111. Każdy ma doświadczenie w pra-
cy z osobami w trudnych sytuacjach 
życiowych i potrzebującymi pomocy. 
Potrafią słuchać i rozumieją młodych 
ludzi. Pomagają dzieciom i młodzie-
ży, rozmawiając o sprawach dla nich 
ważnych i trudnych. Nie dają gotowych 
rad i rozwiązań. Razem z rozmówca-
mi zastanawiają się, co mogą zrobić, 
by przezwyciężyć kłopoty i problemy 
– czytamy w informacji prasowej na 
temat telefonu zaufania.

W jakich sprawach można skon-
taktować się z telefonem zaufania? Gdy 
dziecko potrzebuje wsparcia i rozmo-
wy o tym, co dla niego trudne i sprawia 
mu kłopot, ale też gdy czuje złość, smu-
tek, żal, zniechęcenie i chce komuś opo-
wiedzieć o tych emocjach. Rozmowy 
dotyczyć mogą też dojrzewania i pytań 
z nim związanych, przyjaźni, miłości, 
kontaktów z rodzicami i rówieśnika-
mi, problemów w szkole lub sytuacji, w 
których doświadcza się przemocy lub 
znajduje w niebezpieczeństwie.

W 2024 roku środki na prowadze-
nie telefonu zaufania dla dzieci i mło-
dzieży to 7,5 mln zł, natomiast w 2025 
roku Ministerstwo Zdrowia przekaże 
na ten cel 10 mln zł.

Agnieszka Deja

Telefon zaufania 24/7
\\\ KOŁBIEL 

W ubiegłym tygodniu  
w Szkole Podstawowej  
w Kołbieli odbyły się 
wyjątkowe warsztaty.

Wwarsztatach plastycznych o te-
matyce zbliżających się Świat 

Wielkanocnych wzięły udział przed-
szkolaki z grupy „Motylki” i seniorzy z 
Gminnego Klubu Seniora „Zawsze Mło-
dzi”. Taka międzypokoleniowa wymia-
na doświadczeń pozwoliła dzieciom 
poznać dawne zwyczaje świąteczne, o 
których opowiadały im osoby starsze. 
Najważniejszym punktem zajęć była 
jednak wspólnie wykonana praca pla-
styczna.

– W niezawodnym gronie, miłej 
atmosferze, wśród utalentowanych se-
niorów i dzieci powstała piękna ozdoba 
na wielkanocny stół. Dzieci wspania-
le spisały się, zarażając wszystkich swo-
im entuzjazmem. Wspólnie spędzony 
czas był doskonałą okazją do nawiąza-
nia współpracy międzypokoleniowej. 
Dziękujemy członkom Klubu Seniora 
za przybycie – czytamy na stronie Szko-

ły Podstawowej im. Armii Krajowej w 
Kołbieli.

Seniorom również podobało się 
spotkanie, o czym świadczy jeden z 
komentarzy w sieci:

– Spotkanie było urocze i bardzo 
twórcze. Atmosfera wspaniała. Co mło-
dość, to młodość, i my też odmłodnie-
liśmy w tej atmosferze. Bardzo dzięku-
jemy dzieciom i Paniom za zaproszenie 
i życzymy samych wspaniałych dni – 
czytamy na jednej z facebookowych 
grup.

Agnieszka Deja

Międzypokoleniowe 
warsztaty
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\\\ KOŁBIEL 

Biblioteka w Kołbieli  
zaprasza na spotkanie  
z podróżnikiem Adamem 
Piechowskim. Spotkanie 
odbędzie się w piątek  
5 kwietnia o godz. 18.00.

M amy ogromną przyjemność 
zaprosić na spotkanie z pisa-

rzem, dziennikarzem, historykiem, 
mieszkańcem Borkowa. Wysłuchamy 
relacji z pierwszej ręki, jak wyglądało 
podróżowanie 50 lat temu i z jakimi 
przygodami się wiązało. Jakie obowią-
zywały normy kulturowe, społeczne, 
czego trzeba było się wystrzegać i 
czego można się było spodziewać po 
mieszkańcach Indii – czytamy na stro-
nie internetowej biblioteki.

Adam Piechowski przez większość 
życia mieszkał w Warszawie, ale w cza-

sie pandemii przeniósł się do Borko-
wa i tu obecnie mieszka. Jego pasją od 
zawsze są podróże, a w szczególności 
góry. Wspinał się w Tatrach, Alpach, 
chodził po Himalajach, Kaukazie, gó-
rach Borneo, Algierii, Omanu, Rumunii, 
Szkocji, Armenii, Krymu, Iranu, Bałka-
nów, Rosji. Zwiedził również Iran, Indie, 
Tanzanię, Etiopię, Sri Lankę czy Kubę. 
Jest autorem książek „Grań Tatr”,, „Lud 
Syriusza. W poszukiwaniu tajemnic 
Dogonów” i współautorem „Bedekera 
tatrzańskiego”.

– Spotkać mnie można w zimie, gdy 
jest śnieg, na nartach biegowych w oko-
licznych lasach, a w innych porach roku 
na rowerze – mówi Adam Piechowski.

Podczas spotkania podróżnik opo-
wie o początkach swoich wypraw, sku-
pi się szczególnie na wycieczce do Azji 
w 1973 roku. Wykładowi towarzyszyć 
będzie pokaz zdjęć. Warto przyjść i po-
słuchać, czym różni się współczesne 

podróżowanie od tego sprzed pół wie-
ku. Wstęp wolny.

Agnieszka Deja

\\\ MAZOWSZE 

Na terenie powiatu 
otwockiego ruszą niedługo 
szczepienia ochronne lisów 
przeciw wściekliźnie.

S zczepienia odbywać się będą od 
4 do 17 kwietnia na terenie całe-

go Mazowsza. Termin ten może ulec 
zmianie w przypadku wystąpienia 
złych warunków pogodowych, warto 
więc śledzić informacje dotyczące akcji 
szczepienia.

– Do szczepienia użyty zostanie 
preparat doustny w formie „przynę-
ty” zawierającej żywy szczep wirusa 
wścieklizny. Przynęty zostaną roz-
rzucone z samolotów lub rozłożone 
ręcznie. Tereny szczepienia obejmują 
kompleksy leśne, pola, łąki z pominię-
ciem akwenów wodnych. Szczepionka 
uodparnia wyłącznie lisy – czytamy w 
informacji prasowej.

Przynęty ze szczepionkami są 
brunatno-zielone i mają rybny zapach. 
Mogą być albo okrągłe, albo kwadrato-
we. W środku znajduje się plastikowy 
blister z płynną szczepionką.

– Po przegryzieniu pojemnika 
przez lisa szczepionka poprzez kontakt 
z błoną śluzową jamy ustnej wytwarza 
odporność immunologiczną przeciwko 

wściekliźnie – informuje Mazowiecki 
Wojewódzki Lekarz Weterynarii.

Informacja ta powinna szczegól-
nie zainteresować posiadaczy zwierząt 
domowych. Po wyłożeniu szczepionki 
przez 14 dni psy powinny być wypro-
wadzane na spacery na smyczy, a koty 
trzymane w zamkniętych pomieszcze-
niach. Jeśli jednak zwierzę będzie miało 
kontakt ze szczepionką, należy zgłosić 
to weterynarzowi. To samo dotyczy 
ludzi – każda bezpośrednia styczność 
ze szczepionką powinna zostać skon-
sultowana z lekarzem, a przed wizytą 
w gabinecie miejsce kontaktu należy 
dokładnie przemyć wodą z mydłem. 
Warto też podkreślić, że przynęty, które 
zostały przez ludzi dotknięte, zostaną 
przez lisy zignorowane ze względu na 
obcy zapach.

Agnieszka Deja

\\\ ŁUKÓWIEC 

OSP Łukówiec otrzymało 
prestiżową nagrodę Floriana 
2023.

O chotnicza Straż Pożarna Łukówiec 
była zgłoszona w 5 edycji Ogól-

nopolskiego Konkursu na Najlepsze 
Inicjatywy dla Społeczności Lokalnych 
z udziałem OSP i Samorządów FLORIA-
NY 2023. Łącznie wpłynęło ponad 160 
zgłoszeń, z czego do finału dostało się 
36 jednostek OSP, a łukówiecka strażni-
ca była jedną z dwóch nominowanych 
OSP z terenu Mazowsza.

Gala Finałowa Floriany 2023 odby-
ła się 23 marca 2024 roku. 

– Przypomnijmy, że OSP Łukó-
wiec było nominowane w dwóch 
kategoriach: „Edukacja” (za projekt 

zrealizowany w 2022 roku dot. wy-
posażenia świetlicy wiejskiej i zajęcia 
edukacyjne dla dzieci i młodzieży, w 
tym szachy) oraz „Kultura i tradycja” 
za projekt z 2022 roku „Wesele u Pi-
skorzy”, w organizację którego zaan-
gażowanych było ponad 100 osób, w 
tym oczywiście Zespół Piskorze, Małe 
Piskorze, druhowie strażacy, Zespół 
Urzeczeni, Zespół Sołtysi itd. – czyta-

my na profilu OSP Łukówiec w mediach  
społecznościowych. 

Ostatecznie nagrodę Floriana 
2023, nazywaną „strażackim Oscarem”, 
OSP otrzymała w kategorii „Kultura i 
tradycja”. Nagrodą była statuetka, me-
dal, dyplom i prezenty: bon na zakupy 
strażackie o wartości 500 zł oraz nowy 
sprzęt strażacki o wartości kilku tys. zł. 

Agnieszka Deja

Podróże 50 lat temu Szczepienia lisów

Strażacki Oscar
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G dyby ktoś mnie zapytał który z 
ilustratorów  XIX wiecznej litera-

tury polskiej jest dla mnie najbardziej 
rozpoznawalny, bez wahania odpowie-
działabym, że jest to zdecydowanie 
Michał Andriolli. Ryciny Andriollego z 
„Pana Tadeusza” Mickiewicza są, moim 
zdaniem, integralną częścią naszej epo-
pei narodowej. Przywołam więc daw-
ne zdarzenia z życia Andriollego i jego 
związek z Otwockiem. Po wielu pery-
petiach życiowych, aresztowaniach, 
ucieczkach i zesłaniach Michał Elwiro 

Andriolli kupił w 1873 Stasinów, dziś 
w granicach Mińska Mazowieckiego. 
Poślubił młodszą o 19 lat Natalię Tar-
nowską, z wielką radością powitali 
urodziny córki, którą artysta pokochał 
bezgraniczną miłością. Niestety radość 
z dziecka była krótka. W rok po ich ślu-
bie rodzinę dotknęły nieszczęścia. Naj-
pierw zmarła mała córeczka, a potem 
matka Michała. Te wydarzenia przy-
czyniły się do zmiany miejsca pobytu 
rodziny. O tym za chwilę.

\\\   Otwock  
w latach 80/90. XIX w.

W „Ilustrowanym Przewodniku po 
Warszawie” wydanym w 1893 r. od-
najduję wzmiankę o Otwocku, zachę-
cającą do odwiedzin: „Zarówno osadę 
letnią, jak i samą wieś Otwock Wielki, 
z prześlicznym, choć nieco już zapusz-
czonym parkiem i ruinami pałacu”, a że 
sam Andriolli przewodnik ilustrował, 
odnajdziemy w nim też rycinę pałacu w 
Otwocku asygnowaną przez artystę. Ot-
wock, miejsce o unikatowym klimacie, 
gdzie ponoć są mniejsze opady deszczu 
niż nieopodal w Warszawie, bez Micha-
ła Andriollego byłby całkowicie pozba-
wiony tego, z czym nam się dziś kojarzy 
– czyli architekturą drewnianych willi 
nazwaną  świdermajerem. 140 lat te-
mu, a był to rok 1883, Andriolli pisze 
do redaktora Władysława Józefa Male-
szewskiego, że gdyby chciał on szybko 
dostać ilustracje do „Grażyny”, to sam 
musi po nie przyjechać.  Bardzo lubię 
teksty redaktora Maleszewskiego ps. 

Sęp z „Biesiad Literackich”, często go 
cytuję, toteż połączenie Andriollego i 
Maleszewskiego wydaje mi się celowe.  

\\\   Podróż Sępa  
do Andriollego po „Grażynę”, 
a rzecz się dzieje  
w Samsonowie

Wybrał się więc Sęp do Otwocka i 
opisał swą podróż w „Biesiadzie Litera-
ckiej” w 1883 r.: „Na tych piaskach roz-
poczyna się dziedzictwo Andriollego; 
furman nasz pokazał biczyskiem, że to 

granica »pana, jakich daleko szukać«”. 
Dziwne to było, aby na takich piaskach 
rosła tak bujna roślinność furman od-
powiedział: „temu panu wszystko się 
udaje”. Redaktor relacjonuje: „Poza 
skrzydłem lasu, opasanego zagonami 
zasypanymi bujną jesienną runią, coś 
różowego mignęło... kilka kroków na-

przód i witaliśmy się z gospodarzem, 
który z szanowną swą małżonką wy-
szedł na spotkanie, chcąc gościa rato-
wać w razie napadu jakieś bestii leś-
nej. Śmiejąc się z wilków i niedźwiedzi 
otwockich, szliśmy do dworu, który 
leżał o kroków kilkadziesiąt, a jeszcze 
go widać nie było. Las... sosnowy... bal-
samiczny otacza dwór i zabudowania 
gospodarskie”.  

\\\   Samsonów
Samsonów Andriolli kupił w 1880 

od Zygmunta Kurtza byłego właści-
ciela majątku Otwock Wielki. Była to 
posiadłość liczącą około dwustu hek-
tarów folwarku Anielin, z czasem prze-
mianowanego na Brzegi, przez którą 
przepływa rzeka Świder, nieopodal 
wcześniej wybudowanej stacji kole-
jowej w Otwocku. Artysta postawił tu  
własny dom i wille dla letników. Tym 
sposobem Andriolli stał się pionierem 
przekształcania otwockich okolic nad 
brzegiem Świdra w letnisko. Nauczył 
prostych chłopów pracy przy budowie, 
robiąc z nich kowali, cieśli, murarzy. 
Dzięki niemu, jak pisze Sęp: „przybyło 
kilkunastu rzemieślników wystarcza-
jących na potrzeby miejscowe, dzięki 
niemu a głównie jego małżonce dzieci 
z sąsiedniej wioski umieją czytać, zna-
ją katechizm i na elementarz brną w 

zimie do dworku po kilka wiorst przez 
śniegi. Ta wszechstronność w arty-
ście, którego świat fantazji powinien 
by odrywać od ziemi, już samsonowe 
wydała rezultaty na roli i na rzece. Zie-
mię orną wydarł z lasu i uprawił ją tak, 
że dziś folwark Andriollego należy do 
najlepiej rodzących w okolicy; a rwącą 
rzekę ujarzmił tamami, sypanymi włas-
ną ręką. Tamy w różnych kierunkach 

poprowadzone odpychają wodę od 
brzegu i Świder płynie spokojnie, kwili 
jak dziecię, kiedy niedawno brykał i 
ziemię podrywał. Folwark Andriollego 
rodzi tylko żyto, a artysta chciał mieć 

koniecznie i pszenicę, więc nie mogąc 
jej siać na roli, posiał na... wodzie! To 
moja pszenica! Mówił mi, pokazując 
łany bujnej wikliny, jaką zasiał na ziemi 
odebranej rzece. Ujarzmiwszy Świder, 
na łachach wysadził miliony prątków i 
dziś ma z wikliny dochód tak dobry, jak 
z pszenicy. Nawet dziedzicom proszow-
skim z cebulową ziemią nie ma czego 
zazdrościć”. Miejsce Samsonowem zwa-
ne w rzeczywistości było zapisane w 
hipotece pod nazwą Brzegi.

\\\   Twórczość Andriollego
Sam siebie Andriolli nazywał żar-

tobliwie dziennikarzem, współpraco-
wał z czasopismami, ilustrując publi-
kowane tam felietony czy opowiadania. 
Te prace tworzone na szybko dla cią-
gle spieszących się redaktorów, były 
mniej doceniane. Rysunki tworzone „na 
wczoraj” nie zawsze miały dostatecz-
ną wagę artystyczną, natomiast ogrom 
ilustracji do poezji Mickiewicza, Słowa-
ckiego, Krasińskiego i Orzeszkowej to 
już była sztuka ciekawa i przyciągająca 

uwagę czytelników. Szukałam kiedyś 
informacji o Karolu Kniaziewiczu, epo-
ka jeszcze „bezdjęciowa”, znalazłam ja-
kiś tam portret jeden czy dwa i w koń-
cu znalazłam ilustracje Andriollego do 
„Pana Tadeusza” i tekst Mickiewicza:  

„Lecz jenerał Kniaziewicz, wzro-
stem najsłuszniejszy,

Pokazało się, iż był w ręku najsil-
niejszy”.

I wtedy Kniaziewicz ukazał mi się 
na ilustracji popartej trzynastozgło-
skowcem jak żywy.

Andriolli zaproszony do Paryża i 
Londynu mógł nareszcie brać z muze-
ów i bibliotek tamtejszych wzorce do 
rysowania swoich postaci i już mu Sęp 
zazdrościł: „Ciekawy byłem tych zbio-
rów archiwalnych, z których artysta 
czerpie szczegóły do swoich kompozy-
cji, jakże się zdziwiłem, że dworek jego 
nie posiada ani zbrojowni, ani szatni, 
ani żadnych wzorów muzealnych, tak 
koniecznych dla każdego pracującego 
na polu historycznym. Wszystko to, 
niedostępne dla artysty u nas... Jakiż 
szczęśliwy być musi, że teraz zapro-
szony do ilustrowania arcydzieł obcej 
literatury, będzie mógł w paryskich i 
londyńskich muzeach czerpać wzory, w 
bibliotekach kopiować charakter epo-
ki. U nas Tadeusza musiał ilustrować 
na domysł, poprzestając na dawnych 
swych studiach, tam Cyda, Rolanda, 
Hamleta zobaczy żywcem w muzeach 
i bibliotekach”.

Na ilustracji z 1883 r. z Biesiady Li-
terackiej przedstawiającej Samsonów 
widać kilka zabudowań, domy fan-
tazyjne, jakby budowniczy nie licząc 
się z modą, wybudował prosty dom, a 
potem dołożył ażurowe zdobienia we-
rand, szczytów, obrzeża okien i drzwi, 
snycerka zwyczajnie piękna. I głowili 
się znawcy architektury, jaki styl tym 
domom przypisać. Dopiero w kilka de-
kad później K.I. Gałczyński przypisze 
im styl, pisząc w swoim wierszu: „Te 
wille, jak wójt podaje, są w stylu świ-
dermajer”. Andriolli zmarł w Nałęczo-
wie w czerwcu w 1893 r.         

Małgorzata Szturomska

Andriolli i świdermajer

Posiadłość rodziny Andriolli w Otwocku majątek Samsonów

Michał Andriolli portret z Biesiady 
Literackiej

Ilustracja do Pana Tadeusza A. Mickiewicza przedstawiająca Karola  
Kniaziewicza z księgi XII.

Otwock Wielki rysunek M. Andriollego
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\\\ POWIAT 

Według ostatnich 
danych demograficznych 
udostępnianych przez GUS 
społeczność seniorów  
w powiecie otwockim sięga 
32656 osób. Patrząc na 
czyste statystyki, powinniśmy 
widzieć nie tylko twarze 
naszych dziadków i babć,  
ale również nauczycieli, 
przyjaciół i sąsiadów, którzy 
wnieśli znaczący wkład w to, 
jak dziś funkcjonujemy. 

W arto więc orientować się, przed 
jakimi wyzwaniami staje po-

wiat otwocki w zakresie polityki se-
nioralnej.

\\\   Ilu seniorów  
zamieszkuje powiat  
otwocki?

Analizując wykresy wiekowe, mo-
żemy zauważyć, jak różnorodna jest 
starsza generacja. Ze względu na ocze-
kiwaną długość życia większość osób 
po 60. roku życia stanowią seniorki, 
jednak w powiecie otwockim nie bra-
kuje również starszych mężczyzn. 
Każda z tych grup ma swoje unikalne 
potrzeby i zainteresowania, o czym 

warto pamiętać nie tylko w przededniu 
wyborów samorządowych.

19181 seniorek tworzy barwną i 
silną społeczność, która ma ogromny 
wpływ na życie powiatu otwockiego. 
Od aktywnego uczestnictwa w życiu 
kulturalnym, poprzez wolontariat, aż 
po bycie filarem rodziny – nasze babcie, 
matki i przyjaciółki pokazują, jak wie-
le można zrobić, mając za sobą bogate 
doświadczenie życiowe. 

13475 mężczyzn w wieku senioral-
nym również stanowi znaczącą część 
naszej społeczności. Wielu z nich wciąż 
aktywnie uczestniczy w życiu społecz-
nym i rodzinnym, przekazując swoją 
życiową mądrość i doświadczenie. 

W przypadku obu grup nie można 
zapominać o wyzwaniach, z jakimi się 
mierzą: od problemów zdrowotnych, 
przez samotność, aż po trudności z do-
stosowaniem się do zmieniającej się 
rzeczywistości. To istotne, tym bardziej 
że z roku na rok seniorów w powiecie 
otwockim będzie przybywać.

\\\   Seniorów w naszym  
powiecie będzie przybywać

Na bazie danych z ostatniego spisu 
powszechnego przeprowadzonego w 
2021 roku GUS pokusił się o prognozy 
dotyczące stanu ludności na najbliż-
sze kilkadziesiąt lat. Wnioski są jasne: 
liczba seniorów w powiecie otwockim 

będzie rosła. To trend demograficzny, 
który zauważalny jest nie tylko lokalnie, 
ale i globalnie, i niesie ze sobą konse-
kwencje dla całej społeczności. 

Wzrost liczby osób starszych to 
wyzwanie dla lokalnego systemu opieki 
zdrowotnej, społecznej i infrastruktury, 
ale także dla samych seniorów i ich ro-
dzin. Społeczność powiatu otwockiego 
będzie musiała przywiązywać  więk-
szą wagę do kwestii jakości życia osób 
starszych, dostępności usług oraz moż-
liwości integracji społecznej i aktywi-
zacji. Wspieranie seniorów jest ważne 
również ze względu na fakt, że w wielu 
przypadkach ich sytuacja finansowa 
nie należy do najłatwiejszych.

\\\   Perspektywy opieki  
senioralnej w naszym 
powiecie

Jedną z podstawowych form opieki 
senioralnej są w Polsce prywatne i pub-
liczne domy opieki, domy seniora, za-
kłady opiekuńczo-lecznicze oraz DPS-y. 
Według Krajowego Rejestru Domów 
Opieki w powiecie otwockim znajduje 
się 31 takich placówek. Ich działalność 
jest ściśle regulowana przez ustawo-
dawstwo, a kontrolę nad nimi sprawują 
zazwyczaj samorządy. To dobra opcja, 
jeżeli zdrowie nie pozwala starszej 
osobie na prowadzenie samodzielne-
go życia.

Wielu seniorów woli jednak spę-
dzać jesień życia we własnym domu. 
Korzystając z własnych środków fi-
nansowych lub wsparcia rodziny de-
cydują się postawić na wsparcie pry-
watnego opiekuna. Może mieć ono 
formę zarówno doraźną (w pomocy z 
zakupami, gotowaniem czy organizacją 
czasu wolnego), jak i stałą – od opieki 
pielęgniarskiej po wspólne zamieszka-
nie z seniorem. Według bazy serwisu 
opiekaseniora.pl na terenie powiatu 
otwockiego ogłasza się obecnie 362 
opiekunów i opiekunek.

\\\   Sytuacja seniorów  
w powiecie otwockim  
– podsumowanie

Seniorzy w powiecie otwockim, 
stanowiący znaczącą część społeczno-
ści lokalnej, zasługują na szczególną 
uwagę ze względu na ich wkład w roz-
wój regionu oraz stojące przed nimi 
wyzwania. Demografia pokazuje, że 
liczba osób starszych systematycznie 
rośnie, co stawia przed powiatem za-
dania związane z zapewnieniem odpo-
wiedniej opieki zdrowotnej, wsparcia 
finansowego oraz możliwości aktywne-
go uczestnictwa w życiu społecznym. W 
kontekście zmieniającej się struktury 
wiekowej społeczeństwa oraz progno-
zowanego wzrostu liczby seniorów, 
kluczowe staje się skoncentrowanie 

na jakości ich życia, dostępności usług 
dedykowanych tej grupie wiekowej, jak 
również na promowaniu integracji i ak-
tywizacji społecznej.

W powiecie otwockim podobnie 
jak w innych regionach seniorzy często 
zmagają się z wyzwaniami finansowy-
mi, które wpływają na ich codzienne 
życie i samopoczucie. Wobec tych re-
aliów rośnie znaczenie lokalnych ini-
cjatyw i programów wsparcia, które 
mogą oferować pomoc materialną, jak 
i psychospołeczną. Równie ważne jest 
promowanie różnorodnych form opie-
ki nad seniorami, zarówno w ramach 
tradycyjnych instytucji, jak i poprzez 
wsparcie pozwalające na jak najdłuż-
sze pozostanie w domowym otoczeniu. 
Adresowanie tych potrzeb oraz kiero-
wanie zasobów w sposób umożliwiają-
cy wszechstronną pomoc to kluczowe 
zadania dla samorządu powiatu otwo-
ckiego, mające na celu poprawę jakości 
życia seniorów i ich rodzin.

Inf. prasowa
Opracowane przez opiekaseniora.pl na bazie 

danych udostępnianych przez Bank Danych Lo-
kalnych GUS, Rejestr Dłużników BIG InfoMonitor 
i bazę informacji kredytowych BIK oraz Krajowy 

Rejestr Domów Opieki.

Sytuacja seniorów w powiecie otwockim
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POZIOMO: 1) pora roku z Wielkanocą; 6) inaczej palmojad, ptak; 8) malowanie pisanek i święcenie palm; 9) Mario, napisał „Ojca 
chrzestnego”; 10) inna nazwa glonów; 12) biała odmiana gipsu; 14) kutwa, dusigrosz; 21) waluta w Omanie; 22) cumują w porcie;  
25) kłujący w doniczce; 27) jabłka i gruszki; 28) halny w Tatrach; 29) żelazna rezerwa; 30) Jo, napisał „Pierwszy śnieg”; 31) tytuł arabskiego 
księcia; 32) nazywany wilczym grochem; 33) zespół dziewięciu muzyków; 35) japońska marka zegarków; 37) bawełnica korówka krócej; 
39) cienki płat blachy; 41) zawodowo jeździ po lodzie; 44) pigwica właściwa inaczej; 47) Askar, były prezydent Kirgistanu; 49) japońska 
dama do towarzystwa; 51) wzór wyszyty na tkaninie; 52) powieść Joanny Chmielewskiej; 53) rzeka w Świdwinie; 54) żelbetowa belka nad 
oknem; 55) pluszowe niedźwiadki; 56) brak ich w kamizelce; 57) fiński region z Rovaniemi; 58) zawijany kotlet wołowy; 59) robi zdjęcia; 
60) dawna stolica Finlandii; 61) ubiory, kreacje; 63) broń biała muszkieterów; 65) buduje żeremia; 66) Kaczyński lub Wałęsa; 67) aktówki 
na dokumenty; 68) najwyższy szczyt Armenii.

PIONOWO: 1) wierzba wiciowa inaczej; 2) arbiter na boisku; 3) surowy tryb życia,  wstrzemięźliwość; 4) jednobarwne jajko wielkanocne; 
5) ustęp, fragment tekstu od wcięcia; 7) wielkanocne ciasto; 11) doręcza polecone i emerytury; 13) kupowany w aptece; 15) w nim 
święconka; 16) część trasy wyścigu; 17) towarzyszyli Jezusowi; 18) popielcowa przed Wielkanocą; 19) małe, młode konie; 20) kotki 
na wierzbie; 23) grzanki z opiekacza inaczej; 24) imię żeńskie; 25) największa wyspa Grecji; 26) drugie co do wielkości miasto Estonii;  
34) palmowa przed Wielkanocą; 36) imitacja skóry dla tapicera; 38) urząd antykorupcyjny; 40) sygnał dźwiękowy w samochodzie; 42) był 
nim Krzysztof Kolumb; 43) żelazny zapas inaczej; 44) sekundomierz; 45) kładka nad jeziorem do cumowania; 46) bardzo niski człowiek; 
47) leczenie zapachami; 48) sędzia przed nominacją; 50) pisanki i kraszanki; 51) ...Roa, jedyne miasto na Wyspie Wielkanocnej; 53) msza 
wielkanocna z procesją; 61) dzień święcenia pokarmów; 62) olejne na płótnach; 64) wielkanocna święcona w niedzielę.
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 DAM PRACĘ 

  Firma poszukuje osoby  
do sprzątania biur i pomieszczeń  
socjalnych. Pełny etat, umowa o pracę. 
Praca w Solcu k. Szymanowa.  
Zadzwoń na nr 501 631 374

  Firma sprzątająca zatrudni  
mężczyznę do wykonywania prac  
porządkowych na terenie centrum  
handlowego w Wólce Kosowskiej  
k. Mrokowa 504246180 

Pracowników do serwisu urządzeń 
wentylacyjnych, również  

bez doświadczenia tel. 601 923 395 

  Piekarnia Łazy k. Magdalenki zatrudni 
piekarza i osobę do krojenia chleba  
i układania tras. tel. 506 59 55 55 

  Szukam Panią do opieki do staruszki 
chodzącej w Raszynie. Tel. 22 728 00 10 

  Firma poszukuje osoby do sprzątania 
hali produkcyjnej i magazynowej. Praca 
w systemie zmianowym po 12 godz.  
– 2 dni w godz. 6-18, 2 dni przerwy,  
2 dni w godz. 18-6. Praca w Solcu  
k. Szymanowa, dojazd z Warki,  
Góry Kalwarii i Wilanowa zapewniony. 
Zadzwoń na nr 501 631 374

  Zatrudnię kierowcę kat. B i C,  
tel. 22 726 86 36 

  Do prac ogrodniczych i brukarskich 
ambitnego, mile widziane  
doświadczenie lub chęć przyuczenia się, 
tel. 511 126 841

  Praca dla magazyniera  
na składzie budowlanym - Siedliska,  
tel. 503 150 599 

KUPIĘ  

Skup Złomu Złota  
po 140 zł/gram - w pr. 0,585  

NATALIA-GOLD  
Piaseczno, ul. Kościuszki 18/A

 Antyczne meble, obrazy, srebra,  
platery, odznaczenia, szable, książki,  
pocztówki, 504 017 418 

SPRZEDAM  

 Okna i drzwi z montażem, prosto  
od producenta, 737768446 

 Drewno opałowe, tel. 602 770 361, 
791 394 791 

USŁUGI  

DOCIEPLANIE BUDYNKÓW,  
MALOWANIE ELEWACJI,  

PONAD 25 LAT DOŚWIADCZENIA  
TEL. 501 62 45 62 

 Sprzedaż i montaż okien i drzwi  
wew. i zew. Rolety zew., wew. żaluzje,  
plisy, moskitiery. Parapety wew.  
i zew. 22 717 71 00, 601 623 480,  
603 310 223    

 Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana  
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223,601 623 480  

 Ścinka drzew, sprzątanie gałęzi  
z rębakiem, ogrody - pełen zakres.  
Czyszczenie działek kompleksowo.  
Tel-694 910 163 

 AUTOMATYKA, napędy do bram  
- przesuwnych, garażowych,  
dwuskrzydłowych. Sprzedaż, montaż  
i serwis, tel. 790 331 339

  SZYCIE MIAROWE - suknie ślubne, 
wieczorowe, stroje biznesowe  
tel. 601 766 044

 Malowanie, glazurnictwo, podłogi  
i panele, szybko i solidnie  
tel. 669 945 460

Świadectwa charakterystyki  
energetycznej 502-048-125 

  Anteny TV, TV SAT. 
Konfiguracja i naprawa sprzętu RTV.  
Zadzwoń 501 700 315

Elewacje - docieplenia budynków  
- solidnie - tanio - 602-482-572

 Remonty budowlane, hydraulika  
od A do Z tel. 667 604 345 

 Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie tel. 502 053 214 

 Cyklinowanie, parkiety 502514388 

Anteny wideo domofony  
montaż naprawa 603375875 

 Docieplanie poddaszy pianą,  
wylewki tel. 607 378 288 

 TYNKI GIPSOWE I TRADYCYJNE 
604415352

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE,  
REMONTY od A do Z.  

TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63 

 Malarskie tanio tel. 22 7277747,  
501 976 533

 Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe,  
siatka + montaż producent  
tel. 503 572 046

 Kominiarz tel. 500 214 632

 Naprawa pralki, lodówki  
tel. 603 047 616

 Glazura, gres, remonty, 601 219 482 

KOMINIARZ, TEL. 781 495 997 

 Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998

 Hydraulik, złota rączka, tel. 733159220

 Mycie, malowanie elewacji  
tel. 505 591 721

 Przeprowadzki tel. 505 591 721 

 Wywozimy graty z chaty  
tel. 505 591 721

 Wycinka drzew tel. 505 591 721

 Hydraulika tel. 602 651 211

 ALARMY, KAMERY, DOMOFONY  
600 421 203

 GEODETA tel. 516070915

 Elektryk, tel-666 890 886 

Krycie, Naprawa Dachów,  
tel. 511 928 895 

 Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581

 Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907

 Dachy, naprawy, pokrycia, papa  
termozgrzewalna, tel. 502 473 605

 Remonty, tel. 609 926 758 

 Budowa domów, rozbudowy,  
tel. 730 358 998

Elewacje, ocieplenia, tel. 730 358 998

 PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowe j i samochodowej  
508 65 20 30

AUTO-MOTO KUPIĘ

 Kupię motocykle, WSK, Simson, Romet, 
Komar, itp., 721029688

 Skup kamperów, przyczep  
kempingowych 505 530 300  

 Kupię stare motocykle.  
Tel. 578 895 990

 Skup aut za gotówkę szybki dojazd  
i wycena tel. 533 525 533

 SKUP AUT NA KASACJĘ 50820673

 Skup aut 2010-2023r. 505 530 300     

NIERUCHOMOŚCI KUPIĘ

 Kupię za gotówkę każdą nieruchomość; 
udziały, spadki, wady prawne, zadłużenia. 
Tel. 786-805-828 

 Kupię bezpośrednio dom w Otwocku. 
Tel. 880 447 441   

 Kupię działkę - budowlaną, usługową, 
rolną, siedliska. 22 km od Piaseczna.  
Tel. 601 065 056   

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM

 Urocza leśna widokowa działka  
rekreacyjna, Prażmów, tel. 602 770 361

 Działki budowlane 800 m2  
k. Prażmowa, tel. 602 770 361     

NAUKA 

 Matematyka, 664 438 144  

ZDROWIE 

 Protezy zębowe naprawa.  
Tel-502 031 221 

RÓŻNE 

 Kupię dom, mieszkanie lub działkę, 
Warszawa i okolice, 737768446 

 Skup złomu, ul. Puławska 34  
(teren Kubara Lamina), 515273148, 
506264111

 Tanie noclegi Prażmów,  
Tel. 722 202 966

 Obwoźny skup złomu i złomowanie 
aut. Tel- 501 314 711 

FINANSE 

 Kredyt tel. 513-654-277

\\\  OGŁOSZENIA DROBNE
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\\\ POWIAT 

Piaseczno pokonane! Piłkarze 
Mazura Karczew sięgnęli 
po ważny komplet punktów 
i na ten moment zajmują 
11. miejsce w tabeli IV ligi. 
Niestety tym razem porażką 
zakończyła swoje spotkanie 
Józefovia Józefów.

Od początku rundy wiosennej za-
wodnicy z Karczewa prezentują 

wysoką formę. Zaraz po powrocie do 
gry podopieczni trenera Macieja Ga-
dowskiego pokonali na wyjeździe 2:0 
KS Raszyn, a następnie na własnym 
terenie podzielili się punktami z Wilgą 
Garwolin, remisując 1:1. Dobra passa 
trwa i Karczew dalej może pochwalić 
się mianem niepokonanego w 2024 
roku zespołu.

\\\   Pierwsze zwycięstwo  
od 2010 roku

W sobotę 23 marca zespół wybrał 
się do Piaseczna na spotkanie z miej-
scowym MKS-em. W rundzie jesiennej 
udało mu się odnieść zwycięstwo 3:0, 
a bramki strzelali wówczas kolejno: 
Filip Kowalczyk, Kacper Łukasik oraz 
Michał Grunt. Tym razem przeciwnik 
również okazał się być szczęśliwy dla 
karczewskiej ekipy.

Na Stadionie Miejskim w Piasecz-
nie mnóstwo rzeczy działo się w doli-
czonym czasie pierwszej połowy, która 
z powodu poważnej kontuzji Michała 
Janowskiego została przedłużona aż o 
16 minut. Najpierw w polu karnym go-
spodarzy świetnie odnalazł się Paweł 
Witkowski, a już chwilę później wynik 
podwyższył Oskar Szczepański. Dwa 
ciosy do szatni – przeciwnik był w bar-
dzo złej sytuacji.

Po przerwie Mazur dalej kontro-
lował wynik. W 80. minucie starcia 
bramkę na 3:0 zdobył Jakub Piekut, 
któremu dogrywał z rzutu wolnego 
Dominik Staluszka. Piaseczno stać by-

ło jedynie na honorowego gola autor-
stwa Macieja Kurpiela. Mazur ostatni 
raz wygrał na tym terenie w listopadzie  
2010 roku.

– Jestem bardzo dumny z nasze-
go zespołu i mam nadzieję, że utrzy-
mamy serię bez porażki jak najdłużej. 
Przy okazji chciałbym życzyć szybkiego 
powrotu do zdrowia kapitanowi zespo-
łu z Piaseczna – powiedział oficjalnej 
stronie internetowej Mazura Karczew 
kapitan drużyny Jakub Piekut. 

7 punktów w 3 ostatnich meczach 
– bilans drużyny ze stadionu przy uli-
cy Trzaskowskich 1 w 2024 roku robi 
wrażenie. Aktualnie plasuje się ona na 
11. miejscu w tabeli IV ligi, mając na 
swoim koncie 24 punkty. Wyżej są Wil-
ga Garwolin (26), MKS Piaseczno (28) i 
Ursus Warszawa (31). W Wielki Czwar-
tek o godzinie 15:30 w Karczewie od-
będzie się rywalizacja z aspirującym do 
awansu klubem KTS Weszło Warszawa. 
Jesienią to przeciwnik świętował zwy-
cięstwo, uzyskując wynik 2:1.

\\\   Ogromnie ważny mecz
Przed obecną kolejką niepokonana 

w 2024 roku była również Józefovia 
Józefów. Niestety w piłce nożnej nic nie 
trwa wiecznie. Po triumfie 3:2 z Soko-

łem Serock u siebie i remisie 1:1 z Dro-
gowcem Jedlińsk na własnym obiekcie 
przyszła kolej na porażkę. Z niebyle 
kim, bo z ekipą bijącą się o wejście na 
wyższy szczebel rozgrywkowy – KS CK 
Troszyn.

Spotkanie w Ostrołęce nie ułożyło 
się po myśli gości. W 28. i 50. minucie 
gospodarze otrzymali szansę zmiany 
wyniku z rzutu karnego i dwukrotnie 
ją wykorzystali, a konkretnie dokonał 
tego kolumbijski kapitan zespołu Ed-
gardo Ruiz. Goście próbowali odrobić 
straty, jednak finalnie Troszyn ustalił 
rezultat gry tuż przed końcem meczu, 
gdy na 3:0 strzelił Jakub Tyska.

Gracze trenera Damiana Politań-
skiego to 13. zespół IV ligi. Ich dorobek 
punktowy wynosi 20 oczek. O 2 więcej 
posiada na swoim koncie Błonianka 
Błonie. To właśnie ten klub przyjedzie 
do Józefowa w najbliższej kolejce. Star-
cie, które może mieć ogromne znacze-
nie w kontekście walki o utrzymanie 
w IV lidze, zaplanowane jest na piątek 
29 marca na godzinę 16:00. Wygrana 
sprawi, że Józefovia przeskoczy rywali 
w stawce i przybliży się do uciekających 
Mazura oraz Wilgi.

Rafał Lipski

Cenna wygrana Mazura

Mazur Karczew dalej niepokonany w 2024 roku! 
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\\\ OTWOCK 

Zawodnicy Klubu Sportowego 
Sokudo z medalami! To był 
bardzo udany miesiąc  
dla młodych karateków.

N a początku marca reprezentacja 
Sokudo – klubu, w którym dzieci, 

młodzież i dorośli na co dzień rozwijają 
sportowe pasje i szkolą swoje umiejęt-
ności – wzięła udział w II Ogólnopol-
skim Turnieju Karate KUMA-DE Cup 
2024, który odbył się w Izabelinie w 
okolicach Warszawy. Otwocka drużyna 
osiągnęła świetne wyniki.

Na początku zawodów zespół w 
składzie: Ola Świętochowska, Nikola 
Smolak i Jakub Pietrzak zdobył srebrny 
medal i zajął 2. miejsce na podium w 
konkurencji kata drużynowe. Następ-
nie, w poszczególnych kategoriach 
wiekowych, Ola Świętochowska i Jakub 
Pietrzak wywalczyli złoto w konkuren-
cji kata indywidualne. Ponadto Ola za-

jęła 2. pozycję, a Kuba 3. w konkurencji 
fantom. To był znakomity początek 
miesiąca, a dalej były kolejne powody 
do radości.

Tydzień po zmaganiach w Izabeli-
nie nieustraszeni wojownicy i wojow-
niczki sekcji karate stanęli do walki w 7. 
starciu Grodziskiej Ligi Sportów Walki. 
Celem turnieju jest integracja i zdoby-
wanie cennego doświadczenia. Tu rów-
nież udało im się sięgnąć po medale.

1. miejsce w konkurencji kata uzy-
skał Jakub Pietrzak. Na drugim stop-
niu podium stanęli Maksymilian Knach 
(kata) i Maja Knach (kumite). Brązowe 
krążki powędrowały do Marty Muszyń-

skiej i Agaty Łączyńskiej (ex aequo w 
konkurencji kata), a także do Adama 
Muszyńskiego (kata).

Ogromne gratulacje dla wszystkich 
medalistów oraz pozostałych młodych 
sportowców reprezentujących KS So-
kudo!

Rafał Lipski

Znakomite wyniki 
Sokudo
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